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Ε νας από τους βα-
σικούς άξονες της 
νέας πολιτικής για 

το φάρµακο που επεχείρησε να 
αναδείξει το υπ. Υγείας είναι η 
µεγαλύτερη διείσδυση των γε-
νοσήµων και η ευεργετική τους 
δυναµική στην ευρωστία ενός 
προηγµένου συστήµατος φαρ-
µακευτικής περίθαλψης. Ωστό-
σο, όπως σηµειώνουν φορείς 
από την αγορά του φαρµάκου, 
τα προηγούµενα χρόνια αυτό 
δεν επετεύχθη, καθώς λανθα-
σµένα εκτιµήθηκε ότι µόνο 
η µείωση τιµών στα γενόση-
µα φάρµακα θα δηµιουργού-
σε συνθήκες µεγαλύτερης δι-
είσδυσής τους στην ελληνική 
αγορά. 

Αντίθετα, σύµφωνα µε πα-
ράγοντες του κλάδου, οι εξα-
µηνιαίες µειώσεις τιµών στα 
γενόσηµα φάρµακα, σε συνδυ-
ασµό µε την τάση για συντα-
γογράφηση ακριβών φαρµά-
κων, δηµιούργησαν συνθή-
κες απαξίωσης για την κύρια 
φαρµακευτική παραγωγή της 
ελληνικής φαρµακοβιοµηχα-
νίας. Παράλληλα, το σύστηµα 
των υποχρεωτικών εκπτώ-
σεων και επιστροφών, το 
οποίο επιβλήθηκε λόγω αδυ-
ναµίας συγκράτησης της δαπά-
νης, ήταν µια έµµεση µείωση 
της τιµής των γενόσηµων σκευ-
ασµάτων, που βάρυνε δυσανά-
λογα την ελληνική παραγωγή 
γενοσήµων και έθεσε εν αµφι-
βόλω τη βιωσιµότητα πολλών 
φαρµακευτικών εταιρειών. 

 Βγήκαν φάρµακα 
από την αγορά

Σε πολλές περιπτώσεις, η 
διττή αυτή πίεση στα γενόση-

Η πίεση στα 
γενόσημα οδήγησε 
στην απόσυρση 
οικονομικών και 
αποτελεσματικών 
δραστικών ουσιών, 
λένε φορείς 
της αγοράς

 Σε χαµηλά επίπεδα τα µερίδια όγκου

Το ελληνικό πείραμα στα γενόσημα 
φάρμακα και τι ισχύει στην Ευρώπη
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µα φάρµακα συνέβαλε στην 
αναγκαστική απόσυρση οικο-
νοµικών και αποτελεσµατι-
κών δραστικών ουσιών από 
την αγορά και την υποκατάστα-
σή τους από νέες ακριβότερες 
δραστικές ουσίες για τις ίδιες 
ενδείξεις, εκτινάσσοντας τους 
προϋπολογισµούς. 

Π
ρόκειται για δραστι-
κές ουσίες που, πα-
ρότι υποκαθίστανται 

στην ελληνική αγορά φαρµά-
κου, σε άλλα ευρωπαϊκά συ-
στήµατα φαρµακευτικής πε-
ρίθαλψης παραµένουν ενερ-
γές και σε πολλές περιπτώσεις 
αποτελούν την πρώτη επιλο-
γή θεραπείας για τους ευρω-
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Μ
πορεί ο υπ. Υγείας, Ανδρέας Ξαν-
θός, να διατείνεται πως ο υπάρ-
χων κλειστός προϋπολογισµός για 

τα φάρµακα –στα 1,94 δισ. ευρώ– δεν επαρ-
κεί, αφήνοντας «παράθυρο» για αναπροσαρ-
µογή του αν το επιτρέψουν τα δηµοσιονοµικά 
δεδοµένα, εντούτοις ετοιµάζεται για νέες πε-
ρικοπές στην αγορά των φαρµακευτικών. 

Η αξιολόγηση από εδώ και στο εξής όλων 

των νέων θεραπειών που έρχονται στην Ελ-
λάδα από ειδική επιτροπή, η οποία θα αποφα-
σίζει για το εάν ένα ακριβό φάρµακο θα µπο-
ρεί να αποζηµιώνεται από τα ασφαλιστικά τα-
µεία, έχει ήδη δηµιουργήσει σοβαρούς τριγ-
µούς και αναταραχή στον κλάδο των φαρµα-
κευτικών. Πηγές της αγοράς υποστηρίζουν 
πως η αξιολόγηση θα γίνεται µε βασικό κρι-
τήριο το κόστος, προκειµένου να µην επι-
βαρυνθεί περαιτέρω το κονδύλι του ΕΟΠΥΥ 
και των δηµόσιων νοσοκοµείων για τα φάρ-

µακα, και λιγότερο µε βάση τη θεραπευτική 
αξία των σκευασµάτων. 

Ε
ξάλλου, στα βασικά κριτήρια που θα 
χρησιµοποιούνται από την επιτροπή 
για την αξιολόγηση, όπως αναφέρε-

ται σε νοµοσχέδιο του υπ. Υγείας, είναι το κλι-
νικό όφελος, η σύγκριση µε τις ήδη διαθέσι-
µες αποζηµιούµενες θεραπείες, το κόστος σε 
συνάρτηση µε την αποτελεσµατικότητα του 
φαρµάκου και, τέλος, η επίπτωση στον προ-

ϋπολογισµό. Το κλίµα για τη δραστηριοποίη-
ση των φαρµακευτικών έχει ούτως ή άλλως 
αλλάξει µετά την επιβολή από το υπουργείο 
Υγείας του τέλους εισόδου ύψους 25% –
και µάλιστα αναδροµικά από τις αρχές του 
2017– στα νέα και καινοτόµα φάρµακα που 
έρχονται στη χώρα µας. Το τέλος, όπως εξη-
γούν στελέχη του χώρου, πέραν του ότι πλήτ-
τει την ανταγωνιστικότητα του κλάδου, ανα-
µένεται να οδηγήσει σε αναπροσαρµογή της 
στρατηγικής πολλών εταιρειών στην Ελλάδα. 

Μυρίζει μπαρούτι στον κλάδο των φαρμακευτικών 
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παίους πολίτες. Άλλωστε, η 
διείσδυση των γενοσήµων 
στα ευρωπαϊκά κράτη αγ-
γίζει µέχρι και το 80% της 
αγοράς.

Ωστόσο, οι πραγµατικές αι-
τίες της καθυστερηµένης διείσ-
δυσης των γενόσηµων φαρ-
µάκων στην Ελλάδα είχαν δι-
αφορετική αφετηρία, εξη-
γούν φορείς της φαρµακοβι-
οµηχανίας. Η έλλειψη µεταρ-
ρυθµίσεων στο σύστηµα συ-
νταγογράφησης µε τη χαλάρω-
ση των θεραπευτικών πρωτο-
κόλλων, η υπερβολική συντα-
γογράφηση και η αναίτια µε-
τατόπιση της συνταγογράφη-
σης προς τις ακριβότερες θε-
ραπείες για τις ίδιες ενδείξεις 

υπήρξαν ανασταλτικοί πα-
ράγοντες στην προσπάθεια 
τόνωσης της αγοράς των γε-
νοσήµων. 

Σ
υν τοις άλλοις, ποτέ 
δεν τέθηκαν στιβα-
ροί στόχοι συνταγο-

γράφησης και διάθεσης γε-
νοσήµων σε κεντρικό επίπεδο. 
Το θέµα της υπερβολικής συ-
νταγογράφησης ή της προσφο-
ράς φαρµάκων χωρίς συντα-
γογράφηση είναι πρωτίστως 
θέµα συµµόρφωσης των επαγ-
γελµατιών της υγείας και η µη 
συµµόρφωση όλων των µε-
ρών συµβάλλει στη διόγκω-
ση των δαπανών ενός συστή-
µατος υγείας, εκτιµούν οι ει-

δικοί. Πέραν όλων των πα-
ραπάνω, δεν υπήρξαν ποτέ 
ισχυρά κίνητρα σε επίπεδο 
φαρµακείων ώστε να προτι-
µηθούν οι οικονοµικές θερα-
πείες. Εκτιµάται ότι το επιπλέον 
κέρδος για τον φαρµακοποιό 
είναι κατά µέσο όρο περισσό-
τερο από 54% εάν επιλέξει ένα 
πρωτότυπο φάρµακο αναφο-
ράς από ένα γενόσηµο. 

Κυρίως, όµως, σύµφωνα µε 
φορείς του κλάδου, δεν υπήρξε 
καµία ουσιαστική προσπάθεια 
καλλιέργειας σωστής θεραπευ-
τικής κουλτούρας του Έλληνα 
ασθενή για να αποδεχθεί τις οι-
κονοµικές και απαραίτητες για 
εκείνον θεραπείες, λόγω της 
απουσίας διαρκούς ενηµερω-
τικής καµπάνιας για τα οικονο-
µικά φάρµακα και τη θεραπευ-
τική τους ισοδυναµία, όπως γί-
νεται σε όλα τα προηγµένα ευ-
ρωπαϊκά κράτη εδώ και δεκα-
ετίες. Μεγάλο ρόλο έπαιξε, τέ-
λος, το γεγονός ότι η νοµοθε-
τική στήριξη των γενοσήµων 
έγινε εν µέσω Μνηµονίων και 
αυτό λειτούργησε αποτρεπτικά 
για µερίδα του ελληνικού κοι-
νού, που αντιµετώπισε τις θε-
ραπείες αυτές ως δεύτερης 
διαλογής, που επιβάλλονται 
από τα ξένα κέντρα εξουσίας 
παράλληλα µε τα σκληρά δη-
µοσιονοµικά µέτρα.

Στελέχη του χώρου καταλή-
γουν πως η επίτευξη εξοικονο-
µήσεων στο σύστηµα της φαρ-
µακευτικής περίθαλψης «περ-
νάει» µέσα από την αύξηση του 
µεριδίου της αγοράς των γενό-
σηµων και οικονοµικών θερα-
πειών, των φαρµάκων δηλα-
δή που νοµοτελειακά «χτίζουν» 
ένα εύρωστο και βιώσιµο οι-
κοδόµηµα περίθαλψης. 

Αν αυξηθεί η αγορά των 
οικονοµικών θεραπειών, τότε 
θα υπάρχει εξοικονόµηση 
στις δαπάνες, σηµειώνουν 
παράγοντες της βιοµηχανίας.


